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 كلمة رئيس التحرير

 والجتماعيةالمجلة الجزائرية للعلوم الإنسانية 

Algerian Journal of Human and Social Sciences (AJHSS) 
 بوبنيدر صالح-3جامعة قس نطينة 

يعلم، والصلاة والسلام على أ شرف خلق الله، س يدنا  الحمد لله خالق القلم، معلم الإنسان ما لم

لى يوم الدين، أ ما بعد،  محمد بن عبد الله، صلى الله عليه وعلى أ له حسان اإ  وصحبه ومن تبعهم بإ
 

من " المجلـــة الجزائريــة للعلــوم الإنســانيـــة  الثامنالعدد ال ول من المجلد يسعدنا أ ن نقدم لكم 

التي تصدرها جامعة  "  - Algerian Journal of Human and Social Sciencesوالجتمـاعـية

هذا العدد الجديد، من خلال طموحات المؤلفين والباحثين بتطوير ، صالح بوبنيدر -.3قس نطينة 

بداعهم وتقديم  العلمية، يقدم للقراء الملمين بلموضوع مجموعة من المقالت من مختلف  أ بحاثهماإ

التخصصات التي تميز مجالت البحث في جامعة صالح بوبنيدر: علوم الإعلام والتصال، العلوم 

 ...العلوم القتصادية والتس يير علم الجتماع، ،قافةالس ياس ية، الفنون والث
 

 فعالة وطريقة بحث، أ ي حياة من مهما جزءا   يعتبر والدراسات البحوث لنتائج العلمي النشر اإن

نشائه منذ المجلة والمجتمع. تحاول الباحثين بين والتواصل المعرفة لنشر  مبادئ وفق المعرفة لتقديم ااإ

 المعرفة حقول في الفاعل والإسهام العلمية والجودة بل صالة يتسم الذي العلمي البحث أ صول

ثراء في تساهم وأ ن والمهتمين، الباحثين طموحات المجلة هذه تلبيي أ ن نأ مل .الإنسانية  المعرفة اإ

  .العلمي والبحث
 

 جوان عدد اإصدار في ساهم من لكل وشكري تحياتي بخالص ممتعة وأ تقدم قراءة للجميع أ تمنى

 و الله بفضل جاء الذي ،AJHSS  -المجلـــة الجزائريــة للعلــوم الإنســانيـــة والجتمـاعـية من 2024

 الإداريين الموظفين جميع وكذلك والمؤلفين العلمية واللجنة التحرير هيئة أ عضاء مع المثمر التعاون

 .والتقنيين
 

 دامت خدمتنا للعلم والمعرفة!

                                       

 رئيس التحرير                                                                                    

 ال س تاذة الدكتورة يسمينة بن عبد الرحمان                                                         
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Editor’s Word 

Algerian Journal of Human and Social Sciences (AJHSS) 
University of Constantine 3- Salah BOUBNIDER 

 

We are pleased to present to you the first issue of the eighth’s volume of the 

Algerian Journal of Human and Social Sciences, published by the Constantine 3 
Salah BOUBNIDER University. This new issue, through the aspirations of authors 

and researchers to develop their creativity and present their scientific research, 

presents to readers several articles from various disciplines that distinguish 

research fields at Constantine 3 University: Information and Communication 

Sciences, Political Sciences, Arts and Culture, Sociology, Economics and 

Management... 
 

Scientific publication of research papers and studies is an important part of any 

researcher's life, and an effective way of diffusing knowledge and communication 

between researchers and society. Since its start, the Journal has been trying to 

provide knowledge according to the origins and principles of scientific research 

that is authentic and actively contributes to the fields of human knowledge. We 

hope this journal meets the aspirations of researchers and interested people, and 

contributes to enriching knowledge and scientific research.  
 

I wish you a pleasant reading and I extend my sincere greetings and thanks to 

everyone who contributed to the release of June 2024 issue of AJHSS, which was 

possible with the fruitful cooperation between members of the editorial board, the 

Scientific Committee and authors as well as all administrative and technical staff. 
 

 
                            Editor-in-chief 

Professor Yasmina BENABDERRAHMANE 
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